

*Palestinian Center  
For Public Opinion*



**المركز الفلسطيني  
لاستطلاع الرأي**

**Poll No.151**

**Date: 26 March 2006**

**Dear Madam,  
Dear Sir,**

The target of this survey is to examine the Palestinians' public opinion with regard to the Israeli national elections, Ehud Olmert's plan and the new Palestinian government formed by Hamas. We have furthermore made the attempt to probe the political conditions prevailing after the Israeli raid on Jericho's prison and the abduction of Mr. Ahmed Saadat, the Secretary-General of the Popular Front for the Liberation of Palestine (PFLP), and his companions and to cast light on the extent of Israel's compliance with the deals concluded with the Palestinians. This poll tried furthermore to explore the public's attitude towards Britain and the USA, which is said have allowed Israel to raid Jericho's prison. All this besides other political, economical and security key issues.

If you wish to view the whole poll results, so all you need is to revert to our website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)

Please feel quite free to contact us immediately if you have any questions or inquiry on any issue of this poll.

With our good wishes and best regards,

**Dr. Nabil Kukali  
Director of PCPO**

**In a survey on the Palestinian public opinion prepared by**  
**Dr. Nabil Kukali**

(47.2%) Agree to various degrees to the dissolution of the Palestinian Authority, (50.5%) oppose to various degrees the dissolution of the Palestinian Authority

(74.4%) Are to various degrees content with the Palestinian government formed by Hamas.

(82.4%) Are worried about their personal security.

(65.4%) Support to various degrees the PA President Mr. Mahmoud Abbas.

(85.5%) Don't trust Israel's commitment to the accords signed with Palestinian Authority.

(88.5%) Demand from Britain and the USA to force Israel to return Mr. Ahmed Saadat and his companions to the Palestinian Authority.

(50.7%) Are opposing to various extents the abduction of foreigners and the destruction of cultural centers belonging to EU countries.

(18.6%) Believe that the Israeli Labor Party is the most efficient party for the settlement of the Palestinian – Israeli conflict.

(49.4%) Believe that the unilateral plan of Ehud Olmert will lead to the continuation of the conflict in the region.

**Beit Sahour: Information Section**

In the recent poll prepared by **Dr. Nabil kukali** during the period from March (19-23), 2006 and published by the Palestinian Center for Public Opinion (**PCPO**), a random sample of (1068) Palestinian adults over 18 years old, representing the various demographic specimens of the people

living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, has been investigated.

The results of the poll revealed that the majority of the Palestinian people believe that the plan of the acting Israeli Prime Minister Ehud Olmert regarding the unilateral withdrawal from the West Bank by September 2010 without reaching a genuine peace agreement with the Palestinians will lead to the continuation of the conflict in the region and will not warrant the stability and security of Israel. **Dr. Kukali** commented on this by saying that Israel cannot establish permanent borders with the Palestinian Authority on its own without the approval of the Palestinians. It will be then difficult for Israel to obtain the security and peace unless it fulfills the desires and aspirations of the Palestinian people by achieving a fair peace with them. He added that (18.6%) of the Palestinian society believe that Labor Party is the most efficient party for the settlement of the Palestinian-Israeli conflict. One of the most significant findings of this poll, **Dr. Kukali** found out, that almost the half of the Palestinians, specifically (47.2%) are to various degrees in favor of the dissolution of the Palestinian Authority because it seems that the Palestinian people lost hope that the present Authority will finally lead to the establishment of a Palestinian state side by side to the Jewish one on the basis of the international legitimacy and the principle of land against peace as provided for in the UN resolutions. **Dr. Kukali** pointed furthermore out that (74.4%) of the Palestinians (59.1%) in Gaza and (84.0%) in the West Bank are to various degrees content with the Palestinian government formed by Hamas without the participation of Fateh and the other PLO's factions.

**Dr. Kukali** believes that the majority of the Palestinians are of the opinion that relying on the political settlements with international warranties seems to be of no real weight on the ground as long as Israel can revoke such settlements or agreements at its own discretion. The poll results have indicated that the majority of the Palestinian public, specifically (63.4%), don't trust the arguments made by the USA and Britain as a justification for the withdrawal of their monitors from the jail at Jericho and by doing that have given Israel the opportunity to capture the PFLP's Secretary-General, Mr. Ahmed Saadat, and his comrades.

**Dr. Kukali** referred also to the fact that the majority of the Palestinians felt insulted upon watching the satellite TV pictures showing the Palestinian security men captured and humiliated by taking their clothes off and keeping

just the underwear on them. Lastly, **Dr. Kukali** concluded that the majority of the Palestinians disagree to abducting foreigners and demolishing cultural centers belonging to countries of the European Union and to other countries as a reaction to the US-American and British attitude in the Israeli raid on Jericho's prison and the subsequent abduction of the PFLP Secretary General and his comrades.

## **Findings**

**Q.1** Do you think that the plan of the acting Israeli Prime Minister Ehud Olmert of the unilateral withdrawal from the West Bank by September 2010 without reaching a genuine peace agreement with the Palestinians will lead to?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. A warranty for Israel security</b>	<b>26.5%</b>
<b>2. Instability of Israel security</b>	<b>40.8%</b>
<b>3. Outbreak of disputes and continuation of wars in the region</b>	<b>31.3%</b>
<b>4. Don't know</b>	<b>1.4%</b>

**Q.2** What will be, according to your opinion, the impact of the uni-lateral withdrawal of Israel from the West Bank on the Palestinian side?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. It will boost the position of Hamas and weaken the position of Fateh.</b>	<b>29.8%</b>
<b>2. It will boost the position of Fateh and weaken the position of Hamas.</b>	<b>12.2%</b>
<b>3. It will absolutely have no effect.</b>	<b>55.5%</b>
<b>4. Don't know.</b>	<b>2.5%</b>

**Q.3** What are the consequences, you think, of a unilateral pullout of Israel from the West Bank?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. The establishment of a Palestinian state and the recognition of the State of Israel.</b>	<b>11.7%</b>
<b>2. Extension of the area of the Palestinian Authority jurisdiction with-out being obliged to recognize the State of Israel.</b>	<b>36.9%</b>
<b>3. Continuation of the conflict in the region.</b>	<b>49.4%</b>
<b>4. Don't know.</b>	<b>2.0%</b>

**Q.4** Which Israeli party, according to your opinion, is in the position to solve the Israeli-Palestinian conflict?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Kadima</b>	<b>17.6%</b>
<b>2. Likud</b>	<b>14.7%</b>
<b>3. Labor Party</b>	<b>18.6%</b>
<b>4. None</b>	<b>48.0%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>1.1%</b>

**Q.5** Do you think, or not, that Hamas is capable of efficiently running the Palestinian government for the next term?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Yes, capable</b>	<b>24.4%</b>
<b>2. Capable to some extent</b>	<b>40.4%</b>
<b>3. Incapable</b>	<b>33.0%</b>
<b>4. Don't know.</b>	<b>2.2%</b>

**Q.6** Do you agree or disagree to Fateh's decline to participate in forming a government of national unity after the raid of the Israeli forces on Jericho's prison?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly agree</b>	<b>12.6%</b>
<b>2. Somewhat agree</b>	<b>42.6%</b>
<b>3. Somewhat disagree</b>	<b>28.7%</b>
<b>4. Strongly disagree</b>	<b>15.5%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>0.6%</b>

**Q.7** Mr. Azzam El-Ahmed, Head of Fateh group in the Palestinian Legislative Council, said:" We don't demand from Hamas to change its program, but advise it only to separate its program as an authority from its program as a party ". Do you agree or disagree to this advice?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly agree</b>	<b>23.3%</b>
<b>2. Somewhat agree</b>	<b>51.7%</b>
<b>3. Somewhat disagree</b>	<b>13.7%</b>
<b>4. Strongly disagree</b>	<b>10.7%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>0.6%</b>

**Q.8** Do you still agree, or now disagree, to the demand of the President of the Palestinian Authority that Hamas should acknowledge the agreements concluded with Israel?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly agree</b>	<b>12.1%</b>
<b>2. Somewhat agree</b>	<b>34.7%</b>
<b>3. Somewhat disagree</b>	<b>31.4%</b>
<b>4. Strongly disagree</b>	<b>21.0%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>0.8%</b>

**Q.9** After the formation of the Palestinian government under the leadership of Hamas without the participation of Fateh and the other PLO's factions, are you optimistic or pessimistic about the future?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Pessimistic</b>	<b>36.5%</b>
<b>2. Optimistic</b>	<b>60.8%</b>
<b>3. Don't know</b>	<b>2.7%</b>

**Q.10** Are you content or discontent with the Palestinian government formed by Hamas without the participation of Fateh and the other PLO's factions?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Extremely content</b>	<b>19.6%</b>
<b>2. Somewhat content</b>	<b>54.8%</b>
<b>3. Somewhat discontent</b>	<b>15.3%</b>
<b>4. Extremely discontent</b>	<b>9.6%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>0.7%</b>

**Q.11** Do you think the Palestinian Authority should abide by the agreements concluded with Israel, or not?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Yes</b>	<b>33.2%</b>
<b>2. No</b>	<b>62.7%</b>
<b>3. Don't know</b>	<b>4.1%</b>

**Q.12** Subsequent to the raid of the Israeli forces on Jericho's prison, to what extent do you trust Israel's commitment to the deals signed with the Palestinian Authority?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly trust</b>	<b>1.6%</b>
<b>2. Somewhat trust</b>	<b>11.7%</b>
<b>3. Somewhat distrust</b>	<b>30.5%</b>
<b>4. Strongly distrust</b>	<b>55.0%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>1.2%</b>

**Q.13** Do you agree or disagree to those demands calling upon the President of the Palestinian Authority to dissolve the Palestinian Authority?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly agree</b>	<b>7.1%</b>
<b>2. Somewhat agree</b>	<b>40.1%</b>
<b>3. Somewhat disagree</b>	<b>25.1%</b>
<b>4. Strongly disagree</b>	<b>25.4%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>2.3%</b>

**Q.14** To which degree are you convinced of the arguments made by the USA and Britain as a justification for the withdrawal of their monitors at the jail in Jericho?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Totally convinced</b>	<b>1.4%</b>
<b>2. Somewhat convinced</b>	<b>35.1%</b>
<b>3. Not convinced</b>	<b>63.4%</b>
<b>4. Don't know.</b>	<b>0.1%</b>

**Q.15** Do you agree or disagree to what the Brigades of Abu Ali Mustafa (military wing of the PFLP) have done, namely abducting foreigners and demolishing cultural centers belonging to countries of the EU and others as a reaction to the US-American and British attitude in the Israeli raid on Jericho's prison and the subsequent abduction of the Secretary-General of the PFLP and his comrades?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Strongly agree</b>	<b>14.5%</b>
<b>2. Somewhat agree</b>	<b>33.7%</b>
<b>3. Somewhat disagree</b>	<b>27.2%</b>
<b>4. Strongly disagree</b>	<b>23.5%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>1.1%</b>

**Q.16** Do you think it's the moral obligation of the USA and Britain to force Israel to return Mr. Ahmed Saadat and his comrades to the Palestinian Authority?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Yes</b>	<b>88.5%</b>
<b>2. No</b>	<b>10.1%</b>
<b>3. Don't know</b>	<b>1.4%</b>

**Q.17** Whom do you burden the responsibility for the raid on Jericho's jail and the capture of the PFLP Secretary-General, Mr. Ahmed Saadat, and his companions?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. The Palestinian Authority</b>	<b>10.5%</b>
<b>2. Britain</b>	<b>15.1%</b>
<b>3. USA</b>	<b>14.7%</b>
<b>4. The three parties</b>	<b>58.6%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>1.1%</b>

**Q.18** Did you feel insulted when watching the TV pictures of the satellite stations showing the Palestinian security men captured and just keeping their underwear?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Yes, to a high degree</b>	<b>80.7%</b>
<b>2. Yes, to an intermediate degree</b>	<b>16.0%</b>
<b>3. No, at all</b>	<b>1.3%</b>
<b>4. Don't know</b>	<b>2.0%</b>



**Q.19** Which of the following two parties, Fateh or Hamas, you think should bear the responsibility for not-forming a government of national unity?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Fateh</b>	<b>35.0%</b>
<b>2. Hamas</b>	<b>24.4%</b>
<b>3. Both of them</b>	<b>35.3%</b>
<b>4. Don't know</b>	<b>5.3%</b>

**Q.20** Do you evaluate the general economic situation in the Palestinian territories as?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Good</b>	<b>4.6%</b>
<b>2. Middling</b>	<b>33.6%</b>
<b>3. Bad</b>	<b>60.9%</b>
<b>4. Don't know</b>	<b>0.9%</b>

**Q.21** Up to which extent are you at present worried about the subsistence of your family?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Very worried</b>	<b>31.6%</b>
<b>2. Worried</b>	<b>52.7%</b>
<b>3. Not so worried</b>	<b>9.8%</b>
<b>4. Not worried at all</b>	<b>4.2%</b>
<b>5. Don't know</b>	<b>1.7%</b>

**Q.22** To what extent are you worried about your personal security?

<b>Response</b>	<b>26 March 2006</b>
<b>1. Too much worried</b>	<b>33.5%</b>
<b>2. Worried</b>	<b>48.9%</b>
<b>3. Not so much worried</b>	<b>12.7%</b>
<b>4. Not worried at all</b>	<b>4.1%</b>
<b>5. Don't know.</b>	<b>0.8%</b>

**Q.23** What is the degree of your support at present to Mr. Mahmoud Abbas?

Response	26 March 2006
1. Strongly support him	13.0%
2. Somewhat support him	52.4%
3. Somewhat don't support him	22.1%
4. Strongly don't support him	11.2%
5. Don't know	1.3%

### **Methodology**

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (156) site. These sites are randomly chosen in accordance with **PCPO's** long experienced methodology. The margin of error was ( $\pm 2.99$ ) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively.

**Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (47.0%) whereas that of the male respondents reached (53.0%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (62.0%) West Bank, including East Jerusalem, and (38.0%) Gaza Strip.

**Mr. E. Kukali** further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (49.9%) city, (32.2%) village and (17.9%) refugee camp.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**

Poll No.151

Date: 26 March 2006

في دراسة للرأي العام الفلسطيني التي أعدها  
الدكتور نبيل كوكالي

(47.2%) يؤيدون بدرجات متفاوتة حل السلطة الفلسطينية، (50.5%) يعارضون بدرجات متفاوتة حلها.

(74.4%) راضون بدرجات متفاوتة عن الحكومة الفلسطينية التي شكلتها حركة حماس.

(82.4%) قلقون على أمنهم الشخصي.

(65.4%) يؤيدون بدرجات متفاوتة الرئيس محمود عباس.

(85.5%) لا يثقون باحترام إسرائيل للاتفاقيات الموقعة مع السلطة الفلسطينية.

(88.5%) يطالبون بريطانيا وأمريكا أجبار إسرائيل بإعادة تسليم أحمد سعادات ورفاقه إلى السلطة الفلسطينية.

(50.7%) يعارضون بدرجات متفاوتة احتجاز رعايا أجنبية وتحطيم مراكز ثقافية تابعة لدول الاتحاد الأوروبي.

(18.6%) يعتقدون أن حزب العمل الإسرائيلي هو الأقدر على حل الصراع الفلسطيني الإسرائيلي.

(49.4%) يعتقدون أن خطة يهود أولمرت أحادية الجانب ستؤدي إلى استمرار الصراع في المنطقة.

بيت ساحور: الدائرة الإعلامية

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي ونشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) وتم تنفيذه خلال الفترة 19 – 23 آذار 2006، وشمل عينة عشوائية حجمها (1068) شخصاً يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أن غالبية الجمهور الفلسطيني يعتقدون أن خطة يهود أولمرت الانسحاب أحادي الجانب من الضفة الغربية في أيلول 2010 دون التوصل إلى اتفاق سلام حقيقي مع الفلسطينيين

ستؤدي إلى استمرارية الصراع في المنطقة ولن تضمن استقرار إسرائيل وأمنها. ويرى د. كوكالي أنه لا يمكن لإسرائيل أن تحدد من جانب واحد حدودها مع السلطة الفلسطينية دون أن يكون ذلك مقبولاً لدى الفلسطينيين لأنه يصعب على إسرائيل أن تحصل على الأمن والأمان والسلام إلا إذا استطاعت أن تحقق آمانيات الشعب الفلسطيني وطموحاته وتحقيق السلام العادل. وأضاف د. كوكالي أن (18.6%) من الجمهور يعتقدون أن حزب العمل هو الحزب الأقدر لحل الصراع الفلسطيني - الإسرائيلي. وأضاف أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن نسبة (47.2%) تؤيد بدرجات متفاوتة حل السلطة الفلسطينية. ويبدو أن الجمهور الفلسطيني قد فقد الأمل بأن هذه السلطة ستؤدي في النهاية إلى قيام دولة فلسطينية جنباً إلى جنب الدولة اليهودية استناداً إلى الشرعية الدولية ومبدأ الأرض مقابل السلام الذي تنص عليه قرارات الأمم المتحدة.

وأردف د. كوكالي قائلاً إن (74.4%) من الجمهور الفلسطيني منهم (59.1%) في قطاع غزة و (84.0%) في الضفة الغربية راضون بدرجات متفاوتة عن الحكومة الفلسطينية التي شكلتها حركة حماس بدون مشاركة فتح وباقي فصائل منظمة التحرير الفلسطينية.

ويرى د. كوكالي أن غالبية الجمهور تعتقد أن الاعتماد على التسويات السياسية بضمانات دولية ليس له قيمة فعلية على أرض الواقع، إذ أن إسرائيل قادرة على نقضه متى أرادت. وأشارت نتائج الاستطلاع كذلك أن غالبية الجمهور الفلسطيني لا يثقون بالحجج التي أعطتها بريطانيا وأمريكا بخصوص سحب قواتهما من سجن أريحا وإفساح المجال أمام إسرائيل لانجاز مهمة اعتقال أمين عام الجبهة الشعبية ورفاقه إذ وصلت هذا النسبة إلى (63.4%).

و أوضح د. كوكالي أن غالبية الجمهور الفلسطيني شعرت بالأهانة للمناظر التي عرضتها شاشات التلفاز " الفضائيات " للقوات الفلسطينية بعد اعتقالها وتجريدها من ملابسها. وبين أن أغلبية الجمهور الفلسطيني تعارض احتجاز رعايا أجانب وتحطيم مراكز ثقافية تابعة لدول الإتحاد الأوروبي أو غيرها كردة فعل على الموقف الأمريكي والبريطاني في حادثة اقتحام سجن أريحا واختطاف الأمين العام ورفاقه.

#### الانتخابات الإسرائيلية

و جواباً عن سؤال " حسب رأيك، أي من الأحزاب الإسرائيلية تستطيع حل الصراع الفلسطيني - الإسرائيلي؟" أجاب (17.6%) حزب كديما، (14.7%) حزب الليكود، (18.6%) حزب العمل، (48.0%) لا أحد، (1.1%) أجابوا " لا أعرف".

#### خطة يهود أولمرت

و يعتقد (26.5%) من الجمهور الفلسطيني أن خطة يهود أولمرت الانسحاب أحادي الجانب من الضفة الغربية في أيلول 2010 دون التوصل إلى اتفاق سلام حقيقي مع الفلسطينيين ستؤدي إلى ضمان استقرار أمن إسرائيل، في حين قال (40.8%) زعزعة أمن إسرائيل، و (31.3%) حدوث نزاعات و حروب مستمرة في المنطقة، و تردد (1.4%) عن إجابة هذا السؤال.

و يرى (49.4%) ممن شملهم الاستطلاع أن النتائج التي سيفرزها انسحاب إسرائيل من طرف واحد هو استمرار الصراع في المنطقة، (36.9%) توسيع مساحة الحكم للسلطة الفلسطينية دون الالتزام بالاعتراف بدولة إسرائيل، (11.7%) قيام دولة فلسطينية و الاعتراف بدولة إسرائيل، و تحفظ (2.0%) عن إجابة هذا السؤال.

أما بالنسبة لتأثير الانسحاب الإسرائيلي من الضفة الغربية من جانب واحد على الجانب الفلسطيني فقال (29.8%) منهم بأنه سيزيد من قوة حماس و يضعف من قوة فتح، و (12.2%) سيزيد من قوة فتح و يضعف حماس، في حين أجاب (55.5%) بأنه لن يؤثر مطلقاً، و أمتنع (2.5%) عن إجابة هذا السؤال.

### حكومة حماس

و رداً عن سؤال " هل أنت راض عن الحكومة الفلسطينية التي شكلتها حركة حماس و بدون مشاركة فتح و باقي فصائل منظمة التحرير الفلسطينية أم غير راض؟" أجاب (19.6%) راض بشدة، (54.8%) راض إلى حد ما، (15.3%) غير راض إلى حد ما، (9.6%) غير راض بشدة، (0.7%) أجابوا "لا أعرف".

و يرى (24.4%) من الجمهور الفلسطيني بأن حركة حماس قادرة لوحدها على إدارة الحكومة للمرحلة القادمة بكفاءة، في حين قال (40.4%) بأنها قادرة إلى حد ما، و (33.0%) غير قادرة، و لم يجب (2.2%) منهم عن السؤال.

و حمل (35.3%) من الجمهور الفلسطيني حركتي فتح و حماس مسؤولية عدم تشكيل حكومة وحدة وطنية، في حين حمل (35.0%) حركة فتح، (24.4%) حركة حماس، و أمتنع (5.3%) عن إجابة هذا السؤال.

و رداً عن سؤال " بعد تشكيل الحكومة الفلسطينية بقيادة حماس بدون مشاركة فتح و باقي فصائل منظمة التحرير الفلسطينية، هل أنت متفائل أم متشائم حيال المستقبل؟" أجاب (60.8%) متفائل، (36.5%) متشائم، (2.7%) أجابوا " لا أعرف".

### موقف حركة فتح من الحكومة

و حول سؤال " قال السيد عزام الأحمد رئيس كتلة فتح في المجلس التشريعي " أننا لا نطلب من حماس أن تغير برنامجها بل ننصحهم بالفصل ما بين برنامج حماس السلطة و حماس الحزب "، هل تؤيد هذه النصيحة أم لا؟" أجاب (23.3%) أويد بشدة، (51.7%) أويد إلى حد ما، (13.7%) لا أويد إلى حد ما، (10.7%) لا أويد بشدة، (0.6%) أجابوا " لا أعرف".

و جواباً عن سؤال " هل تؤيد امتناع حركة فتح عن المشاركة بتشكيل حكومة وحدة وطنية بعد ما حدث من اقتحام القوات الإسرائيلية لأريحا أم لا؟" أجاب

(12.6%) أؤيد بشدة، (42.6%) أؤيد إلى حد ما، (28.7%) لا أؤيد إلى حد ما، (15.5%) لا أؤيد بشدة، (0.6%) أأابوا " لا أعرأ".

### حل السلطة الفلسطينية

و ردأ عن سؤال " هل تؤيد بعض المطالب التي تناادي رئيس السلطة الفلسطينية بحل السلطة الفلسطينية أم لا؟" أأاب (7.1%) أؤيد بشدة، (40.1%) أؤيد إلى حد ما، (25.1%) لا أؤيد إلى حد ما، (25.4%) لا أؤيد بشدة، (2.3%) أأابوا " لا أعرأ".

### اعتقال أحمد سعءاء و رفاقه

و حملَ (10.5%) من الجمهور الفلسطيني السلطة الفلسطينية مسؤولة اقءحام سجن أريحا و اخءطاف الأمين العام للجبهة الشعبية السيد أحمد سعءاء و رفاقه، في حين حملَ (15.1%) حكومة بريطانيا، (14.7%) الحكومة الأمريكية، و (58.6%) حملوا المسؤولية للأطراف الألاءة، و تردد (1.1%) عن إأابة هذا السؤال.

و ردأ عن سؤال " ما مءى قناعءك بالحجج التي أءءتها أمريكا و بريطانيا كمبرر لسحب حراسهما من أريحا؟" أأاب (1.4%) مقءنع كليا، (35.1%) مقءنع إلى حد ما، (63.4%) غير مقءنع، (0.1%) أأابوا " لا رأي لءي".

و جوابأ عن سؤال " هل شعرت بالإهانة للمناظر التي عرضءها شاشاء التلفاز "الفصائاء" للقواء الفلسطينية بعء اعتقالها و تجريءها من ملبسها أم لا؟" أأاب (80.7%) شعور بالإهانة بءرءة عالية، (16.0%) شعور بالإهانة بءرءة مءوسءة، (1.3%) لم أشعر بالإهانة مءلقأ، (2.0%) أأابوا " لا أعرأ".

### إعاءة سعءاء و رفاقه

و حول سؤال " هل ءءقء أنه من الواجب الأخلاقي على بريطانيا و أمريكا أأبار إسرائيل بإعاءة ءسليم أحمد سعءاء و رفاقه إلى السلطة الفلسطينية؟" أأاب (88.5%) بالإأاب، (10.1%) بالنفي، (1.4%) أأابوا " لا أعرأ".

### ااءءاز رعايا الأأانب

و حول سؤال " هل تؤيد أو لا تؤيد ما قامء به كءانب أبو على مصءفى من ااءءاز رعايا أأانب و ءءطيم مراكز ءقافية ءابعة لءول الإءاء الأوروبي أو غيرها كرءة فعء على الموقء الأمريكي و البريطاني في ءاءءة اقءحام سجن أريحا و اخءطاف الأمين العام و رفاقه؟" أأاب (14.5%) أؤيد بشءة، (33.7%) أؤيد إلى حد ما، (27.2%) لا أؤيد إلى حد ما، (23.5%) لا أؤيد بشءة، (1.1%) أأابوا " لا أعرأ".

### الاتفاقيات مع إسرائيل

و حول سؤال " هل لا تزال توافق على طلب رئيس السلطة الفلسطينية من حماس الاعتراف بالاتفاقيات الموقعة مع إسرائيل أم لا توافق؟" أجاب (12.1%) أوافق بشدة، (34.7%) أوافق إلى حد ما، (31.4%) لا أوافق إلى حد ما، (21.0%) لا أوافق بشدة، (0.8%) أجابوا " لا أعرف".

و جواباً عن سؤال " بناءً على اقتحام القوات الإسرائيلية لسجن أريحا إلى أي مدى تثق باحترام إسرائيل للاتفاقيات الموقعة مع السلطة الفلسطينية؟" أجاب (1.6%) أثق بشدة، (11.7%) أثق إلى حد ما، (30.5%) لا أثق إلى حد ما، (55.0%) لا أثق بشدة، (1.2%) أجابوا " لا أعرف".

و رداً عن سؤال " هل ترى أن على السلطة الفلسطينية أن تلتزم بالاتفاقيات الموقعة مع إسرائيل أم لا؟" أجاب (33.2%) بالإيجاب، (62.7%) بالنفي، (4.1%) أجابوا " لا أعرف".

### القلق

و حول سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي ؟ أجاب (52.7%) قلق، (31.6%) قلق جداً، (9.8%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، (4.2%) غير قلق أبداً، (0.8%) أجابوا " لا أعرف".

### الأوضاع الاقتصادية:

قيم (60.9%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ، في حين قيمه (33.6%) بالمتوسط، و (4.6%) بالجيد، و أمتنع (0.9%) عن إجابة هذا السؤال.

### الأمن الشخصي

و رداً على سؤال " أي درجة أنت قلق على أمنك الشخصي؟" أجاب (33.5%) قلق جداً، (48.9%) قلق، (12.7%) لست قلقاً إلى هذا الحد، (4.1%) غير قلق أبداً، (0.8%) أجابوا " لا أعرف".

### التأييد لرئيس السلطة الفلسطينية

و جواباً عن سؤال " ما مدى تأييدك لمحمود عباس في الوقت الحالي " ؟ أجاب (13.0%) أؤيد بشدة، (52.4%) أؤيد إلى حد ما، (22.1%) لا أؤيد إلى حد ما، (11.2%) لا أؤيد بشدة، (1.3%) أجابوا " لا أعرف".

## نبذه عن الاستطلاع

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (156) موقعاً. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ( $\pm 2.99\%$ ) عند مستوى ثقة (95%)، و أضاف أن نسبة الإثبات اللواتي شارك في هذا الاستطلاع بلغت (47.0%) في حين بلغت نسبة الذكور (53.0%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: ( 62.0%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (38.0%) من قطاع غزة.

و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (49.9%) مدينة، ( 32.2%) قرية، (17.9%) مخيم.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**